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Referat: Møde i det Rådgivende Erhvervsfiskeriudvalg d. 24. 

august 2023 

 

 

Dato: 24. august 2023 

 

Sted: Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeris departement 

 

Deltagere: Nis Christensen, Nicolai Højlund, Nanna Møller, Maria Krohn, Kia Hee Gade, Mads Røddik 

Christensen, Søren Palle Jensen, Lone Agathon Jensen, Iben Wiene Rathje, Martin Grynberg Andersen, 

Teitur Tausen, Bent Pallisgaard Christensen, Peter Lomholt Langdahl, Kristian Rahbek Heidtmann, 

Allan Buch, Ole Lundberg Larsen, Søren Jacobsen, Marc Eskelund, Esben Sverdrup-Jensen, Lise 

Laustsen og Semi Kilic. 

 

Referent: Kristian Rahbek Heidtmann/Teitur Tausen   

1. Godkendelse af dagsordenen 

• Nyt punkt på dagsordenen, som ikke fremgik af den første dagsorden: Pkt. 2d vedr. 

mulighederne for bagatelgrænse for bifangst i Østersøen.  

• FSK-PO ønskede at tilføje ”kystfiskertorsk til BAR-ordningen” til punktet eventuelt.  

• FSK-PO ønskede at tilføje ”fritidsfiskeri med åleruser” til punktet eventuelt.  

• DPPO ønskede at tilføje ”status på arbejdet med Brexit Dashboard” til punktet eventuelt.  

2. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder 

a. Mulighed for forlængelse af dispensation fra indkomstkravet for at opretholde A-status for 

fiskere i Østersøen 

• Ministeriet er ved at undersøge mulighederne for at forlænge den midlertidige 

dispensationsmulighed. Det overvejes ligeledes, grundet situationen i Østersøen, om den rette 

løsning er at forlænge dispensationen yderligere. 

• FSK-PO og DFPO udtrykte ønske om, at dispensationen blev forlænget, da mange fiskere ikke 

har mulighed for at opfylde indkomstkravet pga. bestandssituationen i Østersøen. 

Organisationerne betoner ligeledes vigtigheden af, at der handles hurtigt.  

• DFPO bemærkede, at der er en tilsvarende problematik i Limfjorden med østersfiskerne.  

• DEP oplyste, at man ville vende tilbage mht. hvor længe de nuværende dispensationer gælder. 

DEP ville også vende tilbage mht. afklaring på eventuel forlængelse af dispensationerne. 
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b. Mulighed for forlængelse af dispensation fra aktivitetskravet for bibeholdelse af tilladelser til 

ålefiskeri 

• DEP oplyste, at det i 2022 blev besluttet, at der som følge af restriktive regler i relation til 

lukkeperioden ikke blev inddraget tilladelse, idet nogle fiskere som følge af lukkeperioden ikke 

fik benyttet deres tilladelse.  

• DEP vurderede, at såfremt der på ny anmodes om en forlængelse, kan dispensationen 

forlænges. 

• DFPO bemærkede, at de ønsker en forlænget dispensation. DFPO ville sende en skriftlig 

henvendelse til ministeriet, hvorefter der tages stilling til videre proces.  

 

c. Afklaring af spørgsmål ang. hvorvidt mulighed for køb af nyt fiskerfartøj efter modtagelse af 

tilsagn, flugter med den bagvedliggende politiske intention ifm. udmøntning af 

ophugningsordningen for Østersøen 

• Opfølgningspunkt. DEP har i juli 2023 afsendt et svar til FSK-PO og anser sagen som lukket.  

• FSK-PO afventer svar på andre spørgsmål, de har stillet, eksempelvis angående statsstøtte. De 

påpegede, at ophugningsordningens formål er at nedbringe kapaciteten i Østersøen.  

• FST bemærkede, at det overordnede formål med ophugningsordningen er at få nedbragt 

kapaciteten.  

• FSK-PO er bekymret, om hvorvidt ophugning opnår de ønskede politiske intentioner med at få 

reduceret kapaciteten i Østersøen, da det er en udfordring for ordningen, at en fisker, der har 

modtaget tilsagn om ophugningsstøtte, kan erhverve sig et nyt fartøj fra et andet 

farvandsområde med større kapacitet og fortsætte sit fiskeri. 

• Det blev aftalt, at DEP rundsender handlingsplanen for, hvordan kapaciteten skal reduceres.  

 

d. Undersøge mulighederne for en bagatelgrænse for bifangst i Østersøen 

• DEP oplyste, at det ikke har været muligt at færdiggøre behandlingen af forslaget om at etablere 

en bagatelgrænse, samt udvide denne til den østlige Østersø. Departementet er klar over, at det 

er utilfredsstillende, at vurderingen ikke er færdig endnu.  

• DFPO foreslog, at såfremt problemet er en bagatelgrænse på 100 kg, kan man sætte den til de 

nuværende 50 kg, men samtidig udvide den til at inkludere den østlige Østersø.  

• DFPO anbefalede, at man hæver den eksisterende bifangstkvote fra 30 pct. til 40-45 pct., så 

fiskerne i Østersøen har bedre mulighed for at udnytte deres kvoter. 

• Formanden beklagede til sidst den lange sagsbehandlingstid. Ministeriet er på sagen og håber 

på en hurtig afklaring. 

3. Udviklingen i fiskerierne og evt. regeljusteringer  

• DEP har udarbejdet en opdateret kvotebytteoversigt pr. 21. august 2023. Denne er sendt rundt.  

• FST orienterede om uddelinger fra Fiskereserven. DPPO har anmodet om uddeling af makrel, 

nordsøsild, atlantoskandisk sild, sperling og brisling. Denne anmodning var i proces. 

Fiskereserven er ved at være tømt i de af DPPO efterspurgte arter.  

• DEP orienterede om udnyttelsen af europæisk adgangsmængde i norsk zone for nordsøsild og 

atlantoskandisk sild, der var på beskedne 6,55 pct for førstnævnte, men det er uklart om tallet 
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er opdateret i FIDES for alle medlemslande i august. For sidstnævnte var fiskeriet endnu ikke 

påbegyndt.  

• FKA-rationsfiskeriet efter kulmule i Nordsøen er lukket, da der er landet for meget. FSK-PO 

foreslog, at man frem for at flytte 10 pct. kulmule fra Skagerrak til Nordsøen i stedet skulle 

flytte 25 pct, selv om dette fraveg reguleringsbekendtgørelsens fordelingsnøgle. DEP ville 

overveje dette. 

• DFPO foreslog, at man fordelte de mængder, afsat til fartøjer over 17 meter i rationsfiskeriet 

efter sild i Limfjorden, Nordsøen og Skagerrak/Kattegat, til fartøjer under 17 meter, da der ikke 

var nogle ansøgere over 17 meter. DEP ville overveje dette. 

• FST orienterede om, at udnyttelsen på jomfruhummer i Skagerrak/Kattegat er på 87,7 pct. Og 

at man bør overveje, om rationsmængden under MAF-ordningen for torsk i Nordsøen og 

Skagerrak skal opjusteres.  

4. Orientering om ny lovgivning 

• Departementet orienterede om nye bekendtgørelser, som forventes at træde i kraft i løbet af 

det kommende halve år. 

• DEP oplyste, at der er gang i vigtige forhandlinger med tyskerne ang. fiskeri efter fladfisk i tysk 

farvand. Stiler efter en flerårig aftale.  

• FSK-PO opfordrer til, at DEP, styrelsen og erhvervet afholder et møde om den nye 

kontrolforordning. DEP noterede sig forslaget og vil følge op.  

5. Beregning af kvotekoncentrationen 

• Der vil ikke blive sanktioneret for overtrædelser af kvotelofterne, hvis disse er en følge af den 

forkerte beregning.  

• Som opfølgning på Fiskerikommissionen forventes det, at kvotekoncentrationsreglerne skal 

drøftes.  

• DPPO bemærkede, at de tidligere har oplevet, at dispensationer vedr. kvotelofter har medført, 

at man er ”låst” ift. at kunne handle med kvoter. Derfor foreslår DPPO, at en eventuel låsning 

sker på enkeltlicenser.  

6. Evaluering af b-kvotesystemet  

• Evalueringen er forsinket. DEP oplyste, at man i første omgang afventer Fiskerikommissionens 

anbefalinger, som forventeligt vil omfatte b-kvotesystemet.  

• DPPO spurgte, om Fiskerikommissionen var blevet gjort opmærksom på, at der skal laves en 

evaluering af b-kvotesystemet. Det bekræftede DEP. 

7. Eventuelt 

a. Kystfiskertorsk (BAR) (stillet af FSK-PO) 

• FSK-PO foreslog, at der på næste møde i det Rådgivende Erhvervsfiskerudvalg blev orienteret 

om status på BAR, herunder hvad der er udbetalt på de forskellige ordninger. Heriblandt for 

kystfiskertorsk. 

 

b. Åleruser (stillet af FSK-PO) 
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• FSK-PO oplyste, at de får en del henvendelser fra medlemmer om, at fritidsfiskere får lov til at 

anvende åleruser. Dette er ikke tilladt for erhvervsfiskere. FSK-PO opfordrede til lige regler for 

både fritids- og erhvervsfiskere på dette område. 

• DEP bemærkede til dette punkt, at der blev igangsat en kontrolkampagne i foråret. 

Afrapportering fra denne forventes offentliggjort snart, og man kunne følge op på dette punkt 

til næste møde. DEP bemærkede videre, at reglerne er klare og skal overholdes. 

• FSK-PO bemærkede, at det er svært at kontrollere, om åleruser bruges af fritidsfiskere til at 

fange ål eller andre arter. 

• DEP oplyste, at punktet ville blive taget op til næste møde. 

 

c. Brexit Dashboard IT-system (stillet af DPPO) 

• DPPO foreslår, at der bruges BAR-midler på at oprette et dashboard, der ville sikre PO’erne en 

oversigt over medlemmernes kvoter og landinger. 

• FST henviste til, at de var bekendte med DPPO’s ønske, men at de tidligere har oplyst, at dette 

ikke kunne gennemføres i denne omgang.  

• Formanden oplyste, at DPPO’s ønske om et dashboard var noteret, og at FST ville vende 

tilbage.  

 

1.  


